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POZDRAV
ADVENT A VÁNOCE 2022

SBOROVÝ LIST
VELIKONOCE 2023

Když uplynula sobota a začínal první den týdne, přišly Marie z Magdaly a jiná Marie, aby se podí-
valy k hrobu. A hle, nastalo velké zemětřesení, neboť anděl Páně sestoupil s nebe, odvalil kámen 
a usedl na něm. Jeho vzezření bylo jako blesk a jeho roucho bílé jako sníh. Anděl řekl ženám: „Vy 
se nebojte. Vím, že hledáte Ježíše, který byl ukřižován. Není zde; byl vzkříšen, jak řekl. Pojďte se 
podívat na místo, kde ležel. Jděte rychle povědět jeho učedníkům, že byl vzkříšen z mrtvých; jde 
před nimi do Galileje, tam ho spatří. Hle, řekl jsem vám to.“ Tu rychle opustily hrob a se strachem 
i s velikou radostí běžely to oznámit jeho učedníkům.                (Evangelium podle Matouše 28,1-8)

Klopýtavé kroky ve tmě. Pláčem opuchlé oči. Hvězdy na ranní 
obloze blednou. Kde jsou ty zástupy Ježíšových příznivců? Kde 
jsou učedníci? Místo rozjásaných davů je tu jen dvojice zkrouše-
ných žen. Místo Jeruzalémských bran jen prázdné pohřebiště.
Zjevení anděla ženy zasáhne jako blesk z čistého nebe. Anděl 
přichází se vší parádou a zemětřesením, aby otevřel hrob, který 
už je dávno prázdný. To nejdůležitější se totiž už stalo - tiše, ne-
nápadně a obešlo se bez svědků. Ženy i anděl přicházejí „s kříž-
kem po funuse“ - už tu není nic k vidění. A přesto je toto „nic“ 
důvodem k nesmírné radosti. Anděl ženám zvěstuje: „Kristus 
byl vzkříšen.“
Andělé jsou poslové Boží. V Bibli existují pouze jako vykonava-

telé Božího příkazu. Jakmile splní Boží příkaz, zmizí. Anděl zvěstuje Marii narození Ježíše. Andělé 
ohlašují betlémským pastýřům pokoj na zemi. Andělé obsluhují Ježíše na poušti a zachraňují ho 
před smrtí hladem. Anděl posiluje Ježíše ve smrtelné úzkosti v temnotě zahrady Getsemane. Anděl 
zvěstuje nad prázdným hrobem Ježíšovo vzkříšení.
V evangeliích často potkáváme v roli anděla ženy: Marie a Marta Ježíšovi slouží. Jedna žena Ježíše 
před smrtí pomazává mastí. Ženy zůstávají s Ježíšem pod křížem na Golgotě až do samého konce. 
Ženy jsou první, kdo vyprávějí o jeho zmrtvýchvstání.
Andělé jsou poslové. Leckdo by si přál, aby mu Bůh seslal anděla. Aby ho anděl potěšoval ve chvílích 
smutku. Aby mu anděl dodával klid. Aby mu pomáhal hledat cestu k Bohu, když se modlitba zdá 
prázdnou. Ale co když anděl skutečně přijde s jedinou zprávou: „Nesni o tom, že k tobě přijde posel. 
Poslem jsi ty sám. Je mnoho těch, kdo čekají, že za nimi přijdeš.“
Anděl u hrobu vyřizuje Boží poselství a posílá ženy k nic netušícím učedníkům. Ženy od hrobu se 
staly anděly učedníkům. Každý člověk se může stát Božím andělem, aniž by si to zasloužil: každý, 
kdo pomáhá přežít, přečkat další den. Každý, kdo stojí při tobě, když máš strach. Každý, kdo je 
s tebou, když se pídíš po smyslu. Každý, kdo věří životu více než smrti. I my se můžeme stát anděly 
pro lidi kolem nás. I my jsme zvěstovateli zprávy o Boží lásce k lidem shrnuté v jediné větě: „Kristus 
byl vzkříšen.“

Magdalena Horáková, vikářka
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Pozvánka na výroční sborové shromáždění
Milé sestry a milí bratři, srdečně Vás tímto zvu k účasti na našem Výročním sborovém shromáž-
dění, které máme naplánované na neděli 26. března tohoto roku. Čeká nás zásadní jednání a roz-
hodování. V první řadě budeme volbou stvrzovat naše přání, aby dosavadní kazatelka Hana Ducho 
působila v pardubickém sboru i v příštích 10 letech, tedy až do 31. srpna 2033. Staršovstvo se 
touto záležitostí důkladně zabývalo a doporučuje kazatelku zvolit.
V tomto roce dále končí funkční období stávajícího staršovstva a je třeba zvolit staršovstvo nové. 
Po mnoha jednáních a hledání byla sestavena kandidátka pro volbu nového staršovstva na dalších 
šest let a bude představena při sborovém shromáždění. Při samotném jednání bude moci každý 
člen sboru s hlasovacím právem navrhnout dalšího kandidáta. Podmínou ale je předchozí souhlas 
navrhovaného s kandidaturou. Takto navržený člen pak bude zahrnut do vlastní volby.
Na pořadu sborového shromáždění budou i informace o finančním stavu našeho sboru, o zámě-
rech s našimi nemovitostmi a další. 
Jak vidíte, program bude bohatý a Vaše účast je důležitá. Těším se na shledanou.

Milan Chyba, kurátor 

Zpráva kurátora
Minulý rok opět přinesl mnoho výzev, jimiž se staršovstvo zabývalo. Vyrovnávali jsme se s důsledky 
covidové epidemie pro život sboru. Nejdůležitějším úkolem ale byla podpora Ukrajiny. Jsme rádi, 
že sbor jako celek i mnoho členů individuálně mohlo účinně pomáhat formou poskytnutí ubytování 
uprchlíkům, finanční podporou, duchovní podporou a  dalšími. Stali jsme se součástí komplexní 
podpory organizované vedením ČCE v součinnosti s dalšími církevními i necírkevními organizace-
mi. Jsme připraveni dále podporovat Ukrajinu v jejím spravedlivém boji za svobodu. 
Velkým úkolem staršovstva je vytvářet co nejlepší podmínky pro činnost kazatelky a péče o mezi-

lidské vztahy. Věnujeme těmto tématům mnoho energie. I při časté růz-
nosti názorů hledáme cestu porozumění k sobě navzájem, ve staršovstvu 
i ve sboru. S tímto vědomím přistupujeme  k opakované volbě kazatelky 
na další funkční období i k sestavování kandidátky pro nové staršovstvo. 
V minulém roce jsme absolvovali dvě výjezdní zasedání. Důkladně jsme 
projednávali a zamýšleli se nad další cestou našeho sboru i církve, jak po-
stupovat v péči o naše nemovitosti, věnovali jsme se rekonstrukci budovy 
v Hronovické, finanční situaci našeho sboru a dalším tématům.
Jsme si vědomi, že i v dalším roce před námi stojí velké výzvy. Společně 
sdílíme víru a naději, že ve všech těchto zkouškách se ctí obstojíme. 

Milan Chyba, kurátor
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Shromáždění o Velikonocích 2023
6. 4.  18:00  Zelený čtvrtek – čtení pašijního příběhu 
7. 4.  9:00  Velký pátek, bohoslužby s večeří Páně 
9. 4.  9:00  Boží hod velikonoční, bohoslužby s večeří Páně
          14:00  bohoslužby s večeří Páně v Horním Jelení 
10. 4.  9:00  Pondělí velikonoční, bohoslužby slova 

Všechna shromáždění se konají v kostele.
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Výroční zpráva farářky 
Při zpětném pohledu na rok 2022 se ve mně 
mísí mnoho pocitů. 
Ze všeho nejdřív chci vyjádřit svou vděčnost 
za  vše prožité, za  setkání, spolupráci a  roz-
hovory, za to, kolik věcí jsme společně zvládli, 
za dary, které nečekaně přišly od lidí i shůry. 
Naše soukromé životy i  život pardubického 
sboru silně ovlivnila válka na  Ukrajině. Děkuji 
všem, kdo jste se jakkoli zapojili do  pomoci 
ukrajinským uprchlíkům. Dokázali jsme se mi-
mořádně semknout, napnout své síly a udělat 
to nejlepší, co je v našich silách. Mnozí jsme se 
tímto způsobem možná vyrovnávali s  bolestí 
a  úzkostí, která nás při vpádu ruských vojsk 
na Ukrajinu přepadla. 
Je dobře, že naše pomoc nebyla pouze krát-
kodobá, ale že jsme stále nastaveni být tu pro 
ty, kteří jsou právě v nouzi. V dubnu jsem byla 
oslovena spoluzaložit komunitní centrum pro 
pomoc uprchlíkům. Toto centrum nese název 
Kalyna, o  jeho aktivitách se můžete dozvědět 
na stránkách www.kalyna.cz. Sbor úzce s Kaly-
nou spolupracuje, stále hledáme možnosti, jak 
pomoci. Děkuji Lídě Nečasové, že se v této věci 
tolik angažuje. 
Při pohledu na rok 2022 se ve mně ovšem ozý-
vá také smutek. Plyne hlavně z  napětí, která 
vznikla ve staršovstvu a měla za důsledek re-
zignaci další, již čtvrté, presbyterky. Tato napětí 
se propisují do nálady ve sboru. 
Uvědomuji si, že vedení staršovstva je odpověd-
nost, která někdy může jít proti pastoračním 
povinnostem faráře. V  lednu jsem tedy poda-
la rezignaci na post předsedkyně staršovstva. 
Předsedou se stal bratr kurátor Milan Chyba. 
Dobré vztahy, přátelská atmosféra ve staršov-
stvu a ve sboru jsou naší prioritou. Uvědomuji 
si však, že ne vždy se nám toho daří docílit. Ně-
kdy kvůli naší bezradnosti a neobratnosti včas 
správně jednat. 
I  přes různá nedorozumění jsme však prožili 
mnoho radostného a krásného. Ze všeho zmí-
ním jednu důležitou událost. V červnu před kon-
firmací jsme se jako staršovstvo setkali s  na-

šimi dvěma konfirmandy, Samem a  Danem, 
ke  společné večeři a  rozhovoru. Mluvili jsme 
velmi otevřeně a osobně o své víře, radosti ze 
života ve  společenství, vůli překonávat potíže 
a  rozpory. Ráda na  toto setkání vzpomínám. 
Je pro mě nadějí, že i přes vše bolavé, je mezi 
námi hluboká důvěra a touha být spolu. Snad 
se i  tato radost a  naděje propisuje do  nálady 
ve sboru. 
Chci vás všechny povzbudit k tomu, abyste své 
podněty pro sborovou práci, práci staršovstva, 
nápady na nové aktivity, ale také výhrady a kri-
tické připomínky směřovali přímo na mě, bratra 
kurátora nebo kohokoli ze staršovstva. 

Vikářka
V říjnu nastoupila do našeho sboru jako vikářka 
Magdalena Horáková z  Českých Budějovic. 
Střídáme se ve  vedení bohoslužeb, kateche-
tických setkáních, promýšlíme přípravu akcí. 
Na  pastorační návštěvy chodí Magda sama, 
někdy po domluvě jdeme spolu. 
Magda se účastní sborového života a myslím, 
že dobře zapadla. Osobně jsem za její přítom-
nost velmi vděčná. Spolupráce s  ní mě těší, 
Mag da mě v  mnohém inspiruje a  obohacuje 
a je dobrou kolegyní.

Bohoslužby
Shromáždění při nedělních bohoslužbách vní-
mám jako živá a radostná. Schází se nás stále 

SBOROVÝ LIST VELIKONOCE 2023

Výroční zpráva pardubického sboru za rok 2022
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zhruba stejný počet, kolem 60, ale pokaždé 
jsou to trochu jiní lidé. Schází se malí i velcí, lidé 
všech generací. Součástí tohoto společenství 
jsou i ti, kteří se účastní bohoslužeb on-line, ně-
kdy i přes 50 lidí.
Do  našeho společenství přicházejí také noví 
lidé, ti, co hledají svou duchovní rodinu. Přála 
bych si, aby se mezi námi cítili přijati. 
Během mé nepřítomnosti vedli bohoslužby tito 
hosté: Jan Balcar, Ladislav Beneš, Michal Bran-
da, Michael Erdinger, Miloš Ferjenčík, Martin 
Kocanda, Jan Kučera, Rut Kučerová, Jan Lavic-
ký, František Plecháček, Kristýna Sobotková, 
Petr Šilar, Petr Vacíř, Jiří Zedníček, Daniel Že-
natý. Všem kazatelkám a  kazatelům za  jejich 
službu děkuji. 
A děkuji také všem, kdo se na průběhu boho-
služeb podílí: varhaníkům a hudebníkům za do-
provod při bohoslužbách, čtenářům za  před-
čítání z  Písma, presbyterům za  službu, těm, 
kdo chystají květinovou výzdobu, těm, kdo se 
starají o přenos našich bohoslužeb i těm, kdo 
připravují pohoštění po bohoslužbách na faře. 

Biblická hodina pro dospělé
a odpolední biblická hodina
Ve čtvrtek navečer se společně scházíme nad 
Biblí. Otevíráme biblické texty, které slouží jako 
základ pro nedělní kázání. Schází se nás o něco 
méně než v uplynulém roce, kolem šesti na faře 
a pět lidí bývá připojených online. 
Jednou měsíčně se také koná Odpolední biblic-
ká hodina. Zde si již druhým rokem představu-
jeme příběhy žen z Bible, například: Ester, Rút, 
Debora, Chana, Marie z Magdaly, Lýdie, Alžběta 
a další. 
Mám radost, že nás biblické příběhy vedou 
k přemýšlení, k debatám a ke sdílení. 
 
Réva (biblická hodina pro děti) 
Réva praská ve švech. A to je úžasné. K již velké 
skupině přibylo v září 7 prvňáků. Když se sejdou 
všechny děti, je jich 18. Společně s  vikářkou 
Magdou jsme pro děti připravily cyklus Děti 
v Bibli. Vyprávíme si o tom, co a jak prožil malý 
Mojžíš, Miriam, Josef, Samuel, David, děvčátko 
v zajetí u Naamama, Daniel a jeho kamarádi. 

S dětmi kromě vyprávění zpíváme, hrajeme hry 
na faře nebo zahradě. 
Do  budoucna uvažuji rozdělit tuto skupinu 
na dvě menší. 

Konfirmandi 
O  setkávání konfirmandů referuje Soňa Hra-
chovinová.
Scházíme se na faře každý pátek v 16.00. Pro-
gram nám dělá paní farářka Hanka a  vikářka 
Magda. Na začátku si řekneme, jak se máme. 
Chodí nás tam 5: Anežka Sobotková, Laura 
Ammer, Áďa Pácalová, Míša Gerhartová a Soňa 
Hrachovinová. Učíme se s pracovními listy, kte-
ré se jmenují „Dvakrát měř, jednou věř“. Pracu-
jeme také s  Biblí, kterou jsme každá dostaly. 
Probíráme Apoštolské vyznání víry, věnovaly 
jsme se tématu Bůh Stvořitel a postavě Ježíše 
Krista. Rády si zazpíváme ze Svítáku, Magda 
zahraje na  ukulele, Hanka na  klavír. Na  konci 
si posíláme dřevěné srdíčko a ten, kdo ho má, 
může říct nahlas nebo v duchu modlitbu. 

Pastorace 
Pastorační rozhovory mají různou podobu. Ně-
kdy přicházím na domluvenou návštěvu k Vám 

Farář Marian Kurilo – host při biblické hodině
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domů. Někdy se ohlásíte Vy na rozhovor u mě 
v  pracovně. Někdy se spontánně zapovídáme 
o  zásadních tématech při kávě po  bohosluž-
bách nebo na  chodbě v  kostele. Jindy spolu 
mluvíme po  telefonu. Děkuji Vám za  důvěru 
a otevřenost. 
Kromě členů sboru se mi občas ozvou lidé 
„zvenku“, kteří potřebují duchovní doprovázení, 
zpověď nebo modlitbu. 

Bohoslužby v domovech pro seniory
Pastoraci také vykonáváme v  domovech pro 
seniory na Dubině a U Kostelíčka. Zde se kaž-
dých 14 dní konají evangelické bohoslužby pro 
tamní obyvatele. Koordinaci bohoslužeb, shá-
nění kazatelů a doprovázení lidí k bohoslužbám 
mají na starosti sestry Hana Capoušková, Eva 
Vančová, Jindřiška Jelínková, Zdeněk Jelínek, 
Marie Sirůčková z  Bukovky. Řadu let s  touto 
službou v  obou domovech pomáhaly sestry 
Jaroslava Herclíková a Naďa Bierschenk. Jim  
i všem ostatním patří velký dík.    

Kazuálie 
V uplynulém roce jsem vykonala celkem 10 sva-
teb, z toho pouze jednu v našem kostele. Ostat-
ní se konaly většinou v  přírodě. Jsem vděčná 
za  možnost doprovázet snoubence před svat-
bou, poskytnout prostor k zastavení se. 

Ekumena
Ekumenické vztahy v  Pardubicích jsou mimo-
řádně dobré. Jednou měsíčně se scházíme 
s ostatními představiteli místních církví ke spo-

lečné snídani a  modlitbám. Diskutujeme při 
tom o  aktuálních tématech mezi křesťany, 
promýšlíme další spolupráci. V loňském roce to 
byla především pomoc Ukrajině. Tradičně jsme 
pořádali Týden modliteb za  jednotu křesťanů 
a Alianční týden modliteb. 

Spolupráce se sborovou asistentkou 
a staršovstvem  
Děkuji sborové asistentce Lýdii Nečasové 
za její pečlivost, ochotu pomáhat, za nové pod-
něty ke zlepšení práce. 
Děkuji kurátorovi a předsedovi staršovstva, Mi-
lanu Chybovi, a místokurátorce Hance Capouš-
kové za  společné přípravy schůzí staršovstva, 
za  důvěru, upřímnost a  podporu. Společně 
se každý měsíc za  sbor modlíme, vše nároč-
né předkládáme do  Božích rukou a  prosíme 
o moudrost a dobré vedení. 
Děkuji také všem presbyterkám a presbyterům 
za aktivní službu ve staršovstvu i v celém sboru.

Další aktivity farářky   
•	 	Jednou	 měsíčně	 se	 účastním	 pastorálních	

konferencí.
•	 	Spolu	s	Michalem	Brandou	vedeme	dvoule-

tý kurz pro výpomocné kazatele s  názvem 
Theofil.  

•	 	V  létě	 jsem	vedla	pobyt	pro	 rodiny	 s dětmi	
v Bělči.

•	 	V  prosinci	mi	 vypršelo	 tříleté	 období	 ve  vý-
boru SPEK (Spolek evangelických kazatelů), 
do dalšího období nekandiduji. 

•	 	Každý	 čtvrtek	 dopoledne	 vyučuji	 křesťan-
skou výchovu na  Základní křesťanské škole 
Noe.

 
Poděkování  
Děkuji Vám všem, kdo žijete v  pardubickém 
sboru, přicházíte do shromáždění a podílíte se 
jakýmkoli způsobem na dobrém fungování sbo-
ru. Děkuji za Vaši finanční obětavost. A děkuji 
za Vaše modlitby za sbor, staršovstvo i za ve-
dení sboru. 
Děkuji Bohu za Vás a za to, že zde spolu mů-
žeme být. 

 Hana Ducho, farářka 
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Bohoslužby se zde v roce 2022 konaly celkem 
24x, dvakrát jsme se zúčastnili bohoslužeb 
v Pardubicích. Na Jelení vedli bohoslužby Hana 
Ducho 11x, Magdalena Horáková 5x, Ladislav 
Beneš 3x, Jiří Zedníček 2x a  jednou Kristýna 
Sobotková, Jan Balcar a  Jan Kučera. Proti 
minulým letům chyběl Michal Branda (a  zpěv 
jeho manželky Věry). Velmi děkujeme za dovoz 
na bohoslužby sester z Holic a Ostřetína. Zde 
patří velký dík i manželům Rosovým, Darie na-
víc za hudební doprovod.
V  průběhu roku jsme měli příležitost pozvat 
i  veřejnost do  prostor evangelického sboru, 
když jsme uspořádali 26. března výstavu knih  
k 430. výročí narození Jana Amose Komenské-
ho. K výstavě byl vydán sborník, úvodní slovo měl 
bratr farář Petr Peňáz z  Vysokého Mýta, hrou 
na flétnu vše doprovodila sestra Daria Rosová. 
Z  dění v  kazatelské stanici je vhodné se zmí-
nit o  dvou událostech. První je odstěhování 
sestry Nadi Bierschenkové do Německa. Svojí 
aktivitou ovlivňovala jak Jelení, tak i Pardubice. 
Moc jí za to děkujeme. Druhou událostí je květ-
nové výjezdní zasedání staršovstva na  Jelení. 
Po jeho jednání byl všem členům stanice, i těm, 
kteří se běžného života neúčastní, předán do-
tazník s  prosbou o  odpověď na  následující 
otázky:
•		Čím	můžete	přispět	k oživení	církevní	činnos-

ti a udržení modlitebny v provozu, abychom 
mohli dále být jeden druhému pod záštitou 
víry oporou, která je v  tomto čase nutnější 
než kdy jindy?

•		Souhlasíte	v případě	nenalezení	jiného	řešení	
s prodejem modlitebny?

•		Po prodeji	modlitebny	je	krajní	možností	dal-
šího konání bohoslužeb na  Jelení pronájem 
místnosti, znáte nějaký vhodný prostor?

•		Pokud	 chcete	 něco	 doplnit,	 budeme	 velmi	
vděčni za každý proveditelný návrh.

Text byl předán celkem 36 lidem, v termínu se 
odpověď vrátila od 19 z nich. Na dvou nebylo nic 
uvedeno, následuje shrnutí odpovědí ze 17 listů. 

Na první otázku  odpověď
nevím nebo nic mě nenapadá  10x
účastí 6x
vyššími sbírkami 1x
Na druhou otázku
nesouhlasím 12x
v nelehké době to není dobré 1x
byla bych velmi nerada 1x
pronajímat 1x
pokud slouží účelu, neprodat 1x
prodat 1x
Na třetí otázku
neznám 15x
pro bohoslužby je modlitebna 1x
využít pohostinnosti členů 1x
Na čtvrtou otázku
bez odpovědi 11x
používat ke kulturním účelům 2x
hledat řešení s baptisty 1x
zachovat budovu pro sbor 1x
až tu nebudu, prodejte si  1x
dojíždět do Pardubic je problém 1x

Rozhodování staršovstva bude nelehké, nezbý-
vá, než mu při řešení přát obdarování Duchem 
Svatým. V současné podobě může budova bez 
velkých nákladů sloužit. Účast na  bohosluž-
bách je pro okolí dosažitelnější než Pardubice. 
Pokud se staršovstvo rozhodne nemovitosti 
prodat, bylo by vhodné oslovit nejdříve Bratr-
skou jednotu baptistů, která se v naší modliteb-
ně rovněž shromažďuje, pak město, až na ko-
nec podat případně volný inzerát.

Blahoslav Novotný

SBOROVÝ LIST VELIKONOCE 2023
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Finanční situace sboru
Mnoho z nás si v dnešní době klade různé otáz-
ky o své finanční situaci. Budu schopen uhradit
své závazky, jak celou náročnou situaci zvládnu?
Stejné otázky si klademe i ve staršovstvu.
Tak jako v jiných letech, i v roce 2022 se objem 
peněz zvýšil o cca 400 000 Kč.
S jakými očekáváními hledíme do roku 2023?
Především se zabýváme cenami energií. Dohod-
nuté ceny skončily k 31. 12. 2022 a zvýšení tak 
plně nastane v roce 2023.
U elektrické energie cena roste o 111 %, ve fi-
nančním vyjádření o 62 000 Kč.
U  plynu je situace ještě o  něco horší. Cena 
za plyn bude vyšší o 250 %, což znamená výdaj 
o 120 000 Kč vyšší než v roce 2022.
Od 1. 1. 2023 byla v Pardubicích zvýšena cena 
vodného a stočného o 32 %.
Z dřívějšího rozhodnutí synodu ČCE pravidelně 
rostou odvody do personálního fondu.
V roce 2023 se odvod zvyšuje o 60 000 Kč.
Na straně příjmů nás znepokojuje mírný pokles 
příjmů z hlavní činnosti, tj. příjmů ze saláru, sbí-
rek a darů mezi lety 2021 a 2022.
Sboru velmi pomáhají příjmy z ekonomické čin-
nosti, např. z pronájmu fary, kostela a bytů v ná-
jemním domě.
Velmi důležité jsou i finanční rezervy z minulých 
let.
Proto můžeme hledět do budoucnosti s optimi-
smem.

Miriam Kalhousová

Zpráva hospodářské  
komise
Členy hospodářské komise jsou Miloslav 
Ducho, Jiří Häuszler, Filip Jun, Valentin 
Jančík, Tomáš Voltr a  Miroslav Hracho-
vina. Z  výčtu realizovaných akcí bych rád 
zmínil opravy v bytě číslo 2 v domě č. 669. 
S  novou výmalbou nám pomohly malířky 
z  okupovaného území Ukrajiny, byl zakou-
pen nový sporák, opravena elektroinstala-
ce a na konci roku vyměněn plynový kotel. 
V bytě číslo 1 jsme před ubytováním rodiny 
Žuň nechali vymalovat obývací pokoj a také 
došlo k opravě elektroinstalace. Se zajiště-
ním schodiště proti pádu nám pomohl Petr 
Dobeš. Ve spolupráci s Davidem Tomášem 
jsme získali dotaci 200 000 Kč z církevního 
grantového systému DARP na instalaci fo-
tovoltaické elektrárny. Ta bude instalována 
v roce 2023 na střeše domu č. 669. Na faře 
jsme připravili mansardu pro naši vikářku, 
došlo k výměně podlahy Petrem Dobešem, 
výmalbě, instalaci kuchyňské linky, zastí-
nění oken a montáži nového nábytku. Milo 
Ducho zajistil instalaci optického rozvodu 
internetu na faře. Na zahradě jsou oprave-
ny opadané omítky, čeká nás ještě finální 
výmalba.
Děkujeme všem, kteří se podíleli, podílí 
a budou podílet na opravách a údržbě na-
šich budov.

Miroslav Hrachovina

Statistika za rok 2022
K 31. 12. 2022 měl náš sbor 630 členů.
Pokřtěni byli: Ema Plchová, Rosaline Clementine Prethero, Jakub Voltr, Magdalena Zemenová, 
Alfréd Beneš
Přistoupili: Sára a Jan Zemenovi, Hana Kočí
Oddáni byli: Dominika Zmítková a Martin Kučera
Zemřeli tito členové sboru, na které s vděčností vzpomínáme: Blanka Medková, Jarmila Kafko-
vá, Zdenka Hejlová, Vlasta Livorová, Jaroslav Adamec
Odstěhoval se: 1 člen
Tento výroční Sborový list dostávají všechny domácnosti našeho sboru v písemné podobě. Během 
roku však posíláme ještě další informace elektronickou poštou. Prosíme, pokud byste s námi rádi 
byli v kontaktu i touto formou, napište sborové asistentce na adresu sbor@pardubicce.cz. Rovněž 
prosíme o nahlášení změn adres či důležitých životních změn, abychom mohli aktualizovat 
kartotéku. Moc děkujeme.

Staršovstvo sboru
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Na mimořádném výročním shromáždění v říj-
nu 2021 byl schválen záměr výstavby nových 
sborových prostor za kostelem v Hronovické 
ulici s  pracovním názvem Agapé. Součástí 
nových prostor je předně velká sborová míst-
nost s přímým přístupem na zahradu, dětská 
místnost, zázemí s kuchyňským a nápojovým 
centrem a  důstojné sociální zařízení. Velký 
důraz je kladen především na bezbariérovost 
nových sborových prostor a logickou integraci 
sborového života na jednom místě kolem kos-
tela. Návrh je koncipován tak, aby tyto prosto-
ry bylo možné rozšířit o další podlaží s dvěma 
farářskými byty a samostatným konferenčním 
sálem. Zamýšlí se i možnost dobudování ad-
ministrativního zázemí sboru v  prostorách 
domu č. p. 669 ve Sladkovského ulici. Projekt 
je podrobněji představen na webových strán-
kách www.agape-pardubice.info.
Vybudování těchto prostor má přinést kom-
fortnější a  kompaktnější prostory pro sboro-
vou činnost a  poskytnout vhodné zázemí pro 
setkávání různých skupin naší církve. Důležitým 
cílem je také pomoci zpřístupnit náš sbor nově 
příchozím a  hledajícím lidem. V  horizontu 20 
let se náš pardubický sbor může stát důležitým 
regionálním centrem naší církve, které bude 
muset více spolupracovat na  zajištění chodu 
církevních aktivit v  širším regionu – i  na  tyto 
okolnosti bychom měli být připraveni. 
Byli bychom také rádi, aby se nové prostory 
staly místem pro setkávání různých místních 
skupin a  dobrou adresou pro pořádání kultur-
ních akcí. Přijde nám smysluplné vybudovat 
v  prostorách naší církve otevřené komunitní 
centrum pro nejrůznější skupiny a aktivity. Tyto 
záměry byly podpořeny i ze strany ústředí naší 
církve.
Realizací projektu Agapé byla staršovstvem po-
věřena devítičlenná realizační skupina. V  uply-
nulém roce jsme se zabývali předně zpřesněním 
architektonické studie, jednáním se sousedy 
a  výběrem projektanta pověřeného přípra-
vou projektu pro stavební povolení. Po delším 
zvažování byl s ohledem na zvolené technické 

řešení stavby zvolen chrudimský projekční ate-
liér Ing.  A. Dubského. Koncem roku probíhaly 
přípravné geodetické a geologické práce, zapo-
čaly se projekční práce. Očekáváme, že etapa 
přípravy projektu, včetně připomínkového říze-
ní, by měla proběhnout do konce dubna 2023. 
Stavební řízení by mělo proběhnout během léta 
2023, paralelně by měl probíhat výběr dodava-
tele. Se zahájením stavebních prací lze ideálně 
počítat od podzimu 2023. Zvolený konstrukční 
systém by měl umožnit rychlou a efektivní vý-
stavbu v řádu několika měsíců. 
Je nutné zmínit, že oproti původnímu záměru 
máme v  přípravných projekčních pracích jistý 
skluz, věříme však, že dobrá, byť delší příprava 
se projeví ve výsledku konečného díla.
Asi nikomu z nás neunikla turbulentní situace, 
která v posledním roce rozvířila do té doby rela-
tivně stabilní ceny stavebních materiálů, práce, 
energií a dokonce i úrokových sazeb. Pro nás 
všechny toto znamená zásadní otázku, jak nová 
situace ovlivňuje možnosti našeho sboru pustit 
se do zamýšlené investiční akce. I přesto, že se 
situace začala koncem roku stabilizovat a otá-
čet k  lepšímu, stavební práce jednoznačně 
a zřejmě nenávratně podražily. Nepříjemné jsou 
i vysoké úrokové sazby, které mohou ještě pár 
let prodražovat úvěry. V kontextu těchto faktů 
jsme se pustili do prověřování schůdných cest, 
které nám zamýšlený projekt umožní hospo-
dárně a svědomitě dokončit. V potaz jsme však 
tentokrát vzali širší kontext sborových financí, 
a to včetně dlouhodobého provozního výhledu, 
a také včetně dalších investičních potřeb, kte-
ré budou v nejbližších letech nutné pro ostatní 
nemovitosti ve vlastnictví sboru. Přestože naše 
sborové prostory působí upraveně, celkový stav 
našich nemovitostí není dobrý – to je nutné si 
přiznat. Větší část objektů je sice udržována, 
v  zásadě však vyžaduje rekonstrukci. Dalším 
tématem je potenciál, který nám spravované 
nemovitosti v centru města nabízejí a jak hos-
podárně tento potenciál využíváme. 
Všechna tato témata bereme v úvahu a připra-
vujeme komplexní řešení, které umožní přistou-

SBOROVÝ LIST VELIKONOCE 2023
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pit ke sborovým nemovitostem zodpovědným 
a  hospodárným způsobem. Nyní provádíme 
zpřesnění technické a  ekonomické analýzy 
a snažíme se najít nejvhodnější cestu pro finan-
cování potřebných investic. Doporučené řešení 
bychom Vám rádi představili na mimořádném 
sborovém shromáždění během tohoto roku.
Jsme aktivním a živým sborem, který je i v dob-
ré ekonomické kondici. Zároveň se nám nabízí  
příležitosti se hospodářsky zajistit i do budouc-
na. Záleží teď na nás, jestli využijeme možností, 
které nám odkázaly především předchozí gene-

race a vytvoříme dobrý základ pro ty budoucí. 
Máme možnost vybudovat prosperující sbor, 
který bude působit ve  zdravých a  dobře spra-
vovaných prostorech. Máme možnost dořešit 
otázku nemovitostí a  uvolnit svou kapacitu 
a  energii pro další aktivity v  rámci působení 
církve a  rozvoje naší duchovní cesty. Prosme 
za  požehnání a  děkujme za  možnosti, které 
máme.
Děkujeme Vám všem za podporu.

David Tomáš
a realizační team projektu Agapé

V roce 2022 se naše staršovstvo rozhodlo jed-
nat 2x mimořádně na výjezdním zasedání. 

První z nich se uskutečnilo na Vysočině v pen-
zionu Tisůvka na  Cikháji 21.–23. 1. 2022. 
V  pátečním teologickém úvodu Ladislav Be-
neš přednesl úvahu na téma „Církev jako spo-
lečenství”.  
Hlavním jednacím dnem byla sobota. V prvním 
bloku jsme se věnovali strategii sboru. Podrob-
ně jsme se zamýšleli nad tím, jak by v našem 
sboru měla být pěstována zbožnost, společen-
ství, klíčoví lidé, služba, samostatnost v souvis-
losti s přechodem na samofinancování, odpo-
vědnost a otevřenost.   
Následoval blok spolupráce v našem staršov-
stvu. Tíží nás skutečnost, že v  současném 
funkčním období čtyři členové rezignovali 
a  staršovstvo opustili. Diskutovali jsme, jaké 
poučení si vzít z  této zkušenosti a  jak dál 
hledat cestu k  sobě. Na  konci tohoto jedna-
cího bloku kazatelka oznámila svoji rezignaci 
na předsedkyni staršovstva, jako osobní vyvo-
zení důsledků toho, že se nepodařilo předejít 
nedorozuměním mezi některými členy star-
šovstva. Podle církevních řádů tímto funkce 
předsedy staršovstva přechází na  kurátora.  
V  odpoledním bloku jsme rozebírali stanove-
ní výše nájmů v nemovitostech sboru. Potom 
pokračovala diskuse nad stavem naší mod-

litebny v  Horním Jelení. Dohodli jsme se, že 
zástupci staršovstva navštíví tamější bratry 
a sestry a společně budeme hledat cestu, jak 
nadále zajistit bohoslužby těm, kdo o ně jeví 
zájem. Zhodnotíme technický stav modlitebny 
a poradíme se o dalším postupu.  
V neděli dopoledne jsme se na zpáteční cestě 
společně zúčastnili bohoslužeb v Krucemburku.  

Druhé zasedání jsme uskutečnili na  podzim 
v termínu 21.–23. 10. 2022 v Penzionu u Pa-
lečků ve Skutči.
Páteční jednání jsme započali pobožností. 
Po ní jsme se věnovali tématu „Reforma seni-
orátů“. Postupovali jsme podle materiálů ze sy-
nodní rady. Diskuse vyvolala řadu otázek. Mezi 
klíčové nápady patřila mimo jiné myšlenka, že 
kazatel nezvládne misii na velkém území, zvlád-
ne ji ale organizovat a opírat se o laiky z taměj-
ších sborů. Opět proběhla diskuse o kazatelské 
stanici v Horním Jelení. Vzhledem k tomu, že 
se Naďa Bierschenk odstěhovala do Německa, 
je potřeba řešit, jak se budou bratři a sestry do-
pravovat na bohoslužby. Na toto téma proběh-
la s bratry a sestrami z Horního Jelení debata.
Sobotního rána jsme měli pobožnost, kterou 
vedla naše farářka. Zazněla slova: „Dej pozor 
na své myšlenky, stanou se z nich slova. Dej po-
zor na  svá slova, stanou se z  nich skutky. Dej 
pozor na své skutky, stanou se z nich zvyky. Dej 
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pozor na své zvyky, stane se z nich charakter. 
Dej pozor na  svůj charakter, stane se tvým 
osudem.“
Opět jsme řešili strategii našeho sboru a věno-
vali jsme se následujícím tématům:
Webové stránky – jak je efektivně, jasně a sro-
zumitelně nastavit pro čtenáře. 
Fotovoltaická elektrárna – podrobné sezná-
mení s projektem.

Hospodářské záležitosti – jaké máme mož-
nosti do budoucna a jak propojit samofinanco-
vání se správou našich budov.
Mohu snad s  čistým svědomím napsat, že si 
presbyteři tato výjezdní zasedání i  přes jejich 
časovou náročnost užili. Máme čas se v  této 
době zastavit a projednat záležitosti, na které 
není v řádných schůzích prostor.

Kristýna Sobotková

Seniorátní odbor mládeže organizuje v  chru-
dimském seniorátu setkávání mládeže, která 
mají rozmanité formy: od celovíkendových akcí 
přes večerní mládeže, sportovní klání až po hu-
dební festival. Jelikož je v  našem seniorátu 
jen velmi málo sborů, ve kterých se pravidelně 
schází mládež, pokládáme za  velmi důležité 
vytvářet příležitosti k  setkávání napříč našimi 
sbory.
Máme díky tomu velmi pestré společenství, 
které je zároveň pro všechny otevřené. Doufá-
me, že se nám také daří tvořit příjemný prostor, 
kde se každý může cítit přijatý.
Po  dvouleté pauze jsme se v  únoru opět vy-
pravili na  Zimní akci do  Horní Čermné, kde 
jsme v  počtu asi 50 účastníků strávili moc 
pěkný víkend plný procházek, her, dobrého jídla 
a  hlavně zajímavých programů a  pobožností. 
Společně s Jakubem Kellerem jsme přemýšleli 
o smrti a v sobotu jsme mezi sebe pozvali Báru 

Chaloupkovou, která mluvila o  své novinářské 
práci v Respektu.
V  březnu jsme na  volebních seniorátkách 
ve Vysokém Mýtě zvolili nové složení SOMu, 
ale také vyslechli povídání vojenského kaplana 
Jiřího Zedníčka o jeho práci v armádě.
Naše další setkání proběhlo v  Litomyšli, kde 
jsme v  průběhu procházky krásným městem 
přemýšleli nad povelikonočními událostmi zje-
vení.
Na Farářomládež v Brandýse n/O jsme se po-
kusili přilákat o  něco více farářů než obvykle 
a poprosili je, aby s sebou vzali své mládežníky, 
kteří by se jinak třeba ostýchali dorazit samo-
statně. Alespoň částečně se nám to podařilo 
a přesunuli jsme se pak díky jejich vzpomínkám 
do  doby, kdy sami v  mládeži začínali, mluvili 
jsme s nimi také o tom, co je v dospívání výraz-
ně ovlivnilo.
Velmi vydařenou akcí bylo 24h pro mladší mlá-
dež v chalupě nad Pustou Rybnou. Sešli jsme 
se v hojném počtu, byli hodně spolu, povídali si, 

Setkávání mládeže
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hráli hry a užívali krásné přírody okolo. Zastře-
šujícím tématem celého setkání byla krása.
Jako každý rok se i  letos uskutečnila týdenní 
mládežnická brigáda, tentokrát v Horní Čerm-
né. Našim hlavním úkolem bylo pomoci s  ná-
těrem oken kostela. A  práce bylo opravdu jak 
na kostele. Seškrabávali jsme původní lak, opa-
trně z  oken vyjímali skleněné tabulky, brousili 
rámy, a nakonec je natírali pěti vrstvami barvy. 
Až někdy budete v Horní Čermné, podívejte se, 
kolik oken kostel má a jak velká jsou! Navštívila 
nás řada zajímavých hostů – nový hradišťský 
farář Jan Jun, reportér české televize Vilém 
Branda nebo synodní senior Pavel Pokorný – 
a  stejně zbylo dost času na  povídání, pobož-
nosti, odpočinek a zpívání.

A na závěr informace o plánovaných akcích 
v roce 2023 s pozváním na ně:
20.–22. ledna  Zimní akce v Horní 

Čermné
17. února páteční mládež v Bukovce
17.–19. března  víkendová mládež 

v Lozicích
14. dubna  páteční mládež 

v Pardubicích
12.–13. května     24 h na Vesmíru
26.–28. května    víkend v Hradišti
23.–25. června     Prase s Poličáky
16.–21. července brigáda v Sudicích
Děkujeme, že o mládeži a akcích, které pořádá-
me, mluvíte se svými mládežníky.

Anežka Tefrová  
předsedkyně Seniorátního odboru mládeže

Už několik let se u nás na faře s různou intenzi-
tou schází maminky s malými dětmi. Po posled-
ní vánoční slavnosti jsem dostala dotaz, kolik se 
nás vlastně schází. Přiznám se, že jsem neumě-
la odpovědět. Účast závisí hlavně na zdraví dětí, 
a tak je počet pokaždé jiný. Celkem ale do naší 
skupinky aktuálně (v prosinci 2022) patří 12 ma-
minek a 14 dětí. Na schůzkách, které se konají 
většinou ve středu jednou za 14 dní od 9:30 h, 
bývá nejčastěji od  3 do  5 maminek. Společně 
zpíváme, hrajeme si, zkoušíme dětská říkadla, 
zamýšlíme se nad naším posláním a  sdílíme 
naši každodennost. V roce 2022 jsme se sešly 
až v  květnu. Po  Covidu a  všelijakých dětských 
virózách se konečně dostavilo zdraví a  pěkné 
počasí. Do naší skupinky se přidalo hned několik 
nových tváří. Některé na  jaře, některé na  pod-
zim. Byly to naše nové maminky i ženy pozvané 
zvenčí. Díky všem za moc příjemná setkání, kte-
rá jsme si tvořily podle aktuální situace a nálady. 
Někdy jsme zůstaly uvnitř, jindy jsme se přesu-
nuly na zahradu. Hodně jsme zpívaly, a myslím, 
že my i děti jsme z toho měly radost. Já určitě! 
Kdo mohl, přinesl něco ke svačince. Hanka Du-
cho nám četla z  knihy Úchvatná! Děti skotači-
ly… Snad to bylo Boží přítomností, na  setkání 
mám každopádně jen milé vzpomínky, které si 
nesu dál. A zároveň předávám pomyslné žezlo – 
náš Petřík už je totiž ve školce a já v práci. Přeju 
všem maminkám s dětmi, ať se jim na faře i na-
dále tak líbí.
V případě zájmu se prosím informujte u sborové 
asistentky nebo farářky, kdy se bude konat nej-
bližší setkání.

Bára Kučerová

Maminky s dětmi

Třicátníci
Pravidelná setkání třicátníků se již několik 
let nekonají. V roce 2022 se uskutečnilo 
pouze jediné, a to již tradiční setkání za-
čátkem prosince, kdy se schází bývalá par-
dubická mládež s duchovním programem 
Daniela Ženatého. Tato setkání organizuje 
Pavlína Junová.

Katka a Ondřej Srbovi
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Pocházím z Českých Budějovic. Narodila jsem 
se do evangelické rodiny a budějovický sbor byl 
a stále je jedním ze základních formujících vlivů 
v mém životě.
V  Budějovicích jsem chodila na  ZŠ a  později 
na  gymnázium. Po  maturitě jsem nastoupila 
na Evangelickou teologickou fakultu UK v Pra-
ze, kde jsem vystudovala evangelickou teolo-
gii. Na dobu strávenou na  fakultě vzpomínám 
velmi ráda. ETF je co do počtu studentů malá 
fakulta. Takové prostředí ale umožňuje velký 
osobní přístup učitelů ke  studentům a  napo-
máhá k  přátelské - takřka rodinné - atmosfé-
ře mezi spolužáky i  učiteli. Na  ETF mě bavilo 
především studium biblistiky a  religionistiky. 
Naopak kvůli své dyslexii jsem hodně bojova-
la s hebrejštinou, řečtinou a  latinou. Nicméně 
i  z  tohoto boje jsem díky pomoci spolužáků 
a vstřícnosti učitelů vyšla vítězně. Během svých 
vysokoškolských studií jsem také se svým spo-
lužákem Benjaminem Rollem vytvořila křesťan-
skou deskovou hru Christivity.

Na vikariát v Pardubicích jsem nastoupila v říj-
nu minulého roku, po dokončení magisterské-
ho studia. Pod laskavým a odborným vedením 
farářky Hany Ducho se zapojuji do  sborových 
aktivit a pronikám i do dění „za oponou“ dveří 
farářské kanceláře, do práce, která obvykle není 
vidět, a přesto je pro sbor nepostradatelná.
Mimo obvyklé pravidelné sborové aktivity 
a akce, při kterých se spolu můžeme potkávat, 
se v  rámci vikariátu účastním i  výjezdních se-
minářů. Ty jsou tematicky zaměřeny na hlavní 
oblasti farářské služby - tvorba bohoslužeb 
a  kázání, pastorační aspekt práce, administ-
račně-správní záležitosti a  katecheze různých 
věkových skupin.
A co dělám, když nepracuji? Mám ráda knížky, 
především fantasy a sci-fi. Mezi moje nejoblíbe-
nější autory patří T. Pratchett, J. K. Rowlingová 
a  S. King. Také mě baví kresba, malba a  ráda 
peču.
Členům pardubického sboru vděčím za  to, že 
mě velmi vřele přijali mezi sebe a  dovolili mi 
stát se součástí jejich společenství. Doufám, že 
se i nadále budeme společně setkávat v přátel-
ské atmosféře a že se budeme moci navzájem 
obohacovat a sdílet (nejen) ve víře. Pokud bys-
te někdo měl zájem o návštěvu, neváhejte se 
na mě obrátit.

Magdalena Horáková, vikářka 
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Naše vikářka se představuje

Setkávání starší  
generace
Scházíme se na  faře každé druhé úterý 
v měsíci. Po biblickém úvodu je připravený 
další doprovodný program - někdy přednáš-
ka, jindy zajímavá návštěva. Rádi vás také 
přivítáme, nečekejte na  dosažení  svých 
devadesátých narozenin, nemuseli byste se 
dočkat. 

Miluše Kačerová
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Milí přátelé, v první řadě bych chtěla poděkovat 
za  vaši důvěru. Jsem vděčná za  to, že můžu 
vykonávat práci sborové asistentky, proto-
že náš sbor je a  vždycky byl mým domovem, 
místem, kde jsem našla zázemí. Děkuji za spo-
lupráci sestře farářce a  vikářce, staršovstvu, 
hospodářské komisi, těm, kdo chystáte kávu 

po bohoslužbách a i jinými způsoby se podílíte 
na chodu sboru.
Na jaře roku 2022 naše životy ovlivnil konflikt 
na  Ukrajině, k  běžné agendě mi tedy přibyla 
pomoc lidem, utíkajícím před válkou. Děkuji 
všem, kdo jste se do rozmanité pomoci zapojili. 
Občas byla dost živelná, učili jsme se za pocho-
du, dělali jsme to, co jsme v  danou chvíli po-
važovali za důležité. Právě pomoc potřebným 
nám pomáhala méně myslet na dopady války, 
odehrávající se tak blízko nás. Mnohým uprch-
líkům v našem městě jsme pomohli zapojit se 
do běžného života.
Kromě rozmanitých akcí našeho sboru vyu-
žili prostory fary ke  svému setkání: historická 
společnost Veritas, kurz Theofil, předsednictvo 
synodu, Partnership Working Group, kurátoři 
chrudimského seniorátu, představitelé církví  
v  Pardubicích – ekumenická snídaně,  komi-
se pro LGBT, Evangelická liturgická iniciativa  
COENA, škola Noe – výuka ukrajinských dětí, 
MOST PRO o.p.s. – kurzy českého jazyka, Ka-
lyna – výuka češtiny pro ukrajinské uprchlíky, 
seniorátní odbor mládeže, výbor organizace 
Kalyna, folklorní soubor Lipka, Církev U  dubu  
a několik soukromých oslav. V kostele se kona-
ly koncerty různých interpretů. Jsem ráda, že 
jsou naše nemovitosti hojně využívány, určitě 
mohou být i víc.
Život našeho sboru je pestrý, jak ukazuje i ten-
to sborový list. Věřím, že si zde každý najde, co 
právě hledá. 

Lydie Nečasová

SBOROVÝ LIST VELIKONOCE 2023

Sborová asistentka píše sboru

Přání k životnímu jubileu
Tato služba pro starší generaci již existuje dlouho.  Papírové přání vyrábí bratr Martin Víšek, ses-
tra farářka vybere biblický verš, podepíše přání a někdo další jej oslavenci doručí. Ten poslední 
úkon jsem jako úkol převzala po sestře Naději Mandysové. Ráda rozdávám radost. 
Pro mladší členy sboru (již od 20 let) bych ráda tato přání zasílala elektronicky se stejnou frek-
vencí. Má to ale háček. Neznám vaše mailové adresy. Když je pošlete naší sborové asistentce, 
budu je pak mít k dispozici i já a mohu vám přání zasílat.    

Miluše Kačerová
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V  minulém roce 2022 jsme vařili jen jednou, 
a to 21. prosince. Vaření započala naše farářka 
Hana Ducho ve  sborové kuchyni hned ráno 
modlitbou a požehnáním. Na pomoc přišly Mi-
luše Kačerová, Markéta Janouchová a  Hana 
Capoušková. Uvařili jsme 35 litrů bramboračky 
s hříbky. Polévka se odvezla do Nízkoprahové-
ho denního centra (NDC) v ulici Na Staré poště, 
kde klienti přes den přebývají. Těžký hrnec s va-
řící polévkou mohl vážit 75 kilogramů a Pavel 
Kalvach s Davidem Tomášem měli co dělat, aby 
ho bez úhony přenesli do kufru auta. V jedenáct 
hodin se už mohla polévka vydávat. Po ní do-
stali přítomní výborný bramborový salát se se-
kanou, který jako vždy připravili zaměstnanci 
NDC. Po obědě přijel bratr farář František Ple-
cháček z Bukovky. Popřál všem pěkné Vánoce 
a požehnaný nový rok a vysvětlil, co pro nás Vá-
noce znamenají. Zahrál na kytaru vánoční písně 
Narodil se Kristus Pán, Tichá noc a Nesem vám 
noviny. Někteří ze zúčastněných se ke  zpěvu 
připojili. Na  přání přítomných ještě František 
zahrál a zazpíval píseň Stánky od Jana Nedvě-

da a od skupiny Olympik Želvu a Dej mi víc své 
lásky. Tuto vánoční chvíli přišly povzbudit i  fa-
rářka Hana Ducho a vikářka Magda Horáková. 
Všichni klienti byli obdarováni, dostali vánoční 
balíčky, které připravili členové křesťanských 
církví z Pardubic a okolí. Všem, kteří jakkoli při 
přípravě polévky pomáhali, děkujeme.

Pavel Capoušek

V pondělí 18. prosince se naše stará, ale dobrá 
škodovka naplnila taškami a krabicemi plnými 
krásných vánočních balíčků. Museli jsme jet 
několikrát, abychom balíčky rozvezli do  všech 
zařízení pro lidi v nouzi, která provozuje nezis-
ková organizace SKP-CENTRUM, o.p.s. Tato 
akce probíhala v adventu roku 2022 již pošest-
nácté! Náš evangelický sbor připravuje vánoč-
ní balíčky ve  spolupráci s  ostatními církvemi 
v  Pardubicích - Církví bratrskou, Církví adven-
tistů sedmého dne a  Církví římskokatolickou. 
Přidávají se k nám i evangelické sbory v Bukov-
ce a Heřmanově Městci. Tentokrát jsme mohli 
obdarovat pěknými bohatými balíčky i  několik 
ukrajinských rodin. Celkem jsme rozdali 220 vá-
nočních balíčků. Tato ekumenická spolupráce 
mezi jednotlivými církvemi a  organizací SKP-
CENTRUM v našem městě je velmi významná. 

Navazujeme tím také na začátky činnosti této 
organizace, která vznikla před 30. lety z inicia-
tivy zástupců šesti církví v Pardubicích v  roce 
1992 pod názvem Středisko křesťanské pomo-
ci. Děkujeme všem, kdo jste balíčky připravili, 
i těm, kteří přispěli finančně.     
 Hana a Pavel Capouškovi

Polévka pro bezdomovce

Vánoční balíčky se opět vydařily!
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Káva a čaj  
po bohoslužbách

Z korespondence  
Pavly Pospíšilové

Sborový pobyt Horní Bradlo

Druhý květnový víkend, 6.–8. 5., se část členů našeho 
sboru zúčastnila tradičního sborového pobytu, tentokrát 
v areálu Tesla v Horním Bradle. Retro prostředí nás, střed-
ní a starší generaci, vrátilo v čase do dob pobytů našeho 
dětství a mládí. Počasí nám sice tentokrát moc nepřálo, 
ale to nám nikterak nevadilo, protože v utužování vztahů 
nehraje počasí roli. V pátek večer jsme se po večeři sešli 
v jedné z kluboven, které skrývá hlavní budova. Hráli jsme 
společně, malí i velcí, různé hry. Kdo byl unavený, odebral 
se „do hajan“. Nocovali jsme v chatičkách, kde bylo vzhle-
dem k  deštivému počasí vlhko, ale mělo to opravdové 
kouzlo a romantický nádech.
Sobotní ráno začalo snídaní, po níž část výpravy, jak kdo 
chtěl, zamířila na kratší výlet ke mlýnu v Klokočově. Zdo-
lali jsme i  poměrně nebezpečnou lávku přes řeku Chru-
dimku, což byl obzvlášť pro děti, ale i pro některé dospělé, 
trochu adrenalinový zážitek. 
Po  návratu na  základnu jsme se posilnili obědem a  po 
kávě a poledním klidu se opět část výpravy vydala na výlet 
k vysílači Krásné, odkud nám proudí do našich televizorů 
obraz. Kdo nešel, odpočíval, četl si nebo vedl rozhovor s ji-
ným členem sboru.
K večeru si chlapci a chlapi zahráli fotbal, ženy fandily. Ná-
sledovala večeře, opět v místní retro jídelně. Po setmění 
jsme společně zapálili oheň, v jehož červené linoucí se záři 
jsme si hřáli ruce a nechali si zbarvit tváře. Hladovci si na-
víc opekli buřty. V doprovodu kytary zazněly některé písně 
nejen ze zpěvníku Svítá.
V neděli ráno jsme si zabalili svých „pět švestek“ a potěšili 
se slovem Božím v kostele v Hradišti.
Jo, a abych nezapomněla, zveme Vás na další ročník. Ten-
tokrát 12.–14. 5. 2023 do Bělče.

Kristýna Sobotková
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V  únoru do  života celé společnosti, a  tedy 
i sboru, zasáhla válka na Ukrajině. Naše pomoc 
lidem utíkajícím ze svých domovu se měnila 
podle aktuální situace a potřeby. Na náš účet 
se začaly scházet finanční prostředky, začali 
jsme mapovat, jaká pomoc bude potřeba a co 
naši členové a přátelé sboru nabízejí.
Své domovy pro občany Ukrajiny otevřelo ně-
kolik z  nás. Telefon zvonil neustále, objevily 
se nabídky stěhování, nábytku, vybavení bytů 
i  kuchyní. Společně jsme připravili tři byty pro 
dlouhodobější ubytování ukrajinských rodin. 
Poskytli jsme podporu rodinám, které nabídly 
svou volnou místnost v  bytě či domě prchají-
cím.  Komunikovali jsme s  KACPU, okolními 
sbory, Charitou, hasičským sborem, ústředím 
naší církve atd.
V  březnu jsme uspořádali na  naší faře velmi 
úspěšný bazar s  oblečením, textilem a  hrač-
kami. Na bazar přinášeli věci obyvatelé celých 
Pardubic, protože to byla jedna z  prvních po-
mocí tohoto druhu ve  městě. Během tří dnů 
bazaru si materiální pomoc přišlo vybrat velké 
množství převážně žen a dětí.
Mediálně známou se stala evakuace nemocné 
Jarušky Žuň a  její rodiny z  Kyjeva. Zapojili se 
do ní záchranáři, novináři, Charita i členové na-
šeho sboru. Žuňovi po dobu tří měsíců využili 
pohostinnost Dětského centra ve Veské a nyní 
bydlí v bytovém domě našeho sboru.
V podkrovním pokoji na faře bydlely od května 
do srpna dvě studentky z Ukrajiny. V měsíci září 
zde začala rekonstrukce. Jedna ze studentek 
se rozhodla vrátit domů do  Kyjeva, druhá se 
přestěhovala do kanceláře za kostelem v Hro-
novické ulici. Šlo jen o  provizorní řešení, jsme 
rádi, že se nám podařilo zajistit pro ni lepší 
a kvalitnější bydlení na faře v Bukovce, kam se 
po šesti týdnech odstěhovala.
Na faře se od května začala vyučovat čeština. 
Do  konce školního roku využila prostory fary 
škola NOE pro výuku skupinky dětí. Delší spo-
lupráce je s organizací MOST PRO o.p.s., která 
u nás pořádá již několikátý kurz.

Spolupracujeme s organizací Kalyna (www.ka- 
lyna.cz). Tato nová nezisková organizace po-
skytuje pomoc uprchlíkům nejrůznějším způ-
sobem, od zajištění ubytování, zaměstnání, až 
po volnočasové aktivity pro všechny generace. 
Ve sborové místnosti na faře se každé pondělí 
schází skupina dospělých k  výuce českého ja-
zyka. Organizaci Kalyna jsme také předali zbylé 
hračky a zimní oblečení, které zůstalo z jarního 
bazaru pro ukrajinské uprchlíky, Kalyna je použi-
je tam, kde bude potřeba.
Pomohli jsme najít přivýdělek několika ženám, 
aby se mohly zařadit do běžného života v na-
šem městě.
Ve spolupráci s Olgou Žuň a Valentinem Jančí-
kem jsme finančně podpořili osm rodin s posti-
ženými dětmi na Ukrajině. 

Cituji od maminky:
Pavel 7 let, Kyjev
•  dětská mozková obrna, mikrocefalie, epilep-

sie, tetraparesis
Velké díky za pomoc invalidním dětem z Ukra-
jiny v tento strašný a těžký čas, kdy je válka.
Naše děti válčí nejen s  diagnózou, ale i  s  ná-
sledkem chybějící vody, tepla, elektřiny. I s mo-
bilní síti jsou potíže, zavolat si záchranku bývá 
pro nás velký problém. Jsem obrovsky vděčná.

Sergej Šyščuk 14 let, 
město Ivano-Frankovsk 
•  diagnóza spastický tetraparesis, mikrocefa-

lie, simptomaticka epilepsie
Chtěla bych z  celého srdce poděkovat všem, 
kteří přispěli k pomoci mému synkovi.
Pro nás se Sergejem to má to velkou cenu! Na-
koupili jsme hygienické prostředky a léky.
V tento těžký čas je potřeba podporovat jeden 
druhého - děkujeme, že jste tak učinili. Moc dě-
kuji Vašemu sboru za tuto pomoc. Přeji všem, 
abyste byli pod Boží ochranou, ať Vám dá hod-
ně šťastných momentů. 

Lydie Nečasová
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Pomoc lidem z Ukrajiny
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10. 6. 2022 se uskutečnila v prostorách naše-
ho kostela akce s názvem Noc kostelů. Jedná 
se o akci celoevropskou a ekumenickou. V rám-
ci Pardubic se jí pravidelně účastní i Římskoka-
tolická farnost v kostele u sv. Bartoloměje a ka-
tolický kostel v Rosicích nad Labem.
Náš sbor se k akci připojil po covidové pauze. 
Program jsme pro obnovené „poprvé“ zvolili ci-
vilnější. Po úvodním koncertě zpěvačky Lenky 

Dusilové následovala vernisáž a  následná fo-
tografická výstava Zuzany Capouškové a Dity 
Valachové s podtitulem „Obyčejný život“, která 
byla věnovaná jejich cestě na  Ukrajinu v  roce 
2015. Jednotlivé fotky doprovodila psanými 
modlitbami naše farářka Hana Ducho.
Zbytek večera patřil Johanu Sebastianu Ba-
chovi. Ladislav Beneš přiblížil posluchačům 
osobnost J. S. Bacha včetně perliček z  jeho 
života, které skladatele zpřítomňovaly takřka 
hmatatelně. Obzvlášť potyčka ne na nože, ale 
rovnou na  kordy s  pěticí jeho studentů, mě 
ohromila.
Hudební bachovský maraton zprostředkovali 
Jan Zemen a  jeho studenti z  Konzervatoře 
Pardubice Filip Rufer, Josef Bartoň a Dagmar 
Kulíšková. Zahráli postupně všech šest suit pro 
sólové violoncello.
Celkově akci v  našem kostele navštívilo cca 
500 průchozích návštěvníků a  těšíme se na 
další ročník, který proběhne 2. 6. 2023.

Jan Zemen
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Noc kostelů

Zahradní párty 
Náš pardubický sbor poskytuje vzácnou příležitost k  setkávání 
lidí všech generací při různých příležitostech. Ve čtvrtek 23. červ-
na od 18 hodin jsme se sešli k neformálnímu setkání na ukončení 
školního roku na farní zahradě.  Po zahájení krátkou pobožností 
a zpěvem se rozproudila volná zábava. Každý přinesl něco dob-
rého na pohoštění, takže se stůl zaplnil koláči, ovocem, chipsy, 
nápoji, i  skvělým vínem… Opékaly se buřty i  klobásy, které si 

účastníci donesli, chléb i pivo se také 
našlo. Děti lítaly po  celé zahradě 
a  na  hřišti se hrál fotbal… Lidé se 
bavili, rozmlouvali s ostatními a byli 
v dobré pohodě. 
Na  setkání je potřeba připravit sto-
ly a  židle, nanosit nádobí, nápoje 
a  dobroty a  potom také vše uklidit 
a uvést do pořádku. Děkujeme všem 
ochotným sestrám a  bratřím, kteří 
přišli dříve, aby vše připravili, a  na 
konci také pomohli s úklidem. 

Hana Capoušková
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Po  době covidové jsme měli velikou radost 
z  návratu společného zpěvu celého shromáž-
dění! Bonusem bylo, že jsme začali nově. Od  
1. ledna 2022 totiž užíváme v  našem sboru 
nový Evangelický zpěvník. Některé písně zná-
me, jiným se učíme. Jelikož jsou v  něm zařa-
zeny písně z mládežnického či dětských zpěv-
níků, hojněji užíváme doprovod nejen varhanní. 
A  je to skutečně důvod k  velké vděčnosti, že 
vedle ochotných varhaníků K. Srbové, M. Ja-
nouchové, H. Medkové, P. Vacka, H. Benešové  
a  D. Rosové, posloužili hrou na  rozmanité 
nástroje D. a  M. Kučerovi, M. a  B. Svobodovi, 
J. a  M. Gerhartovi, D. a  A. Tomášovi (rodiče 
s  dětmi), S. a  J. Zemenovi, S. Hrachovinová,  
A. Sobotková, M. Kavička, J. Queisner, J. Häus-
ler, V. Růžička. Do práce se pustil také „příleži-

tostný pěvecký sbor“ obohacený o  nové členy. 
Posloužil při „ochutnávce“ nového zpěvníku  
1. ledna, při ekumenických bohoslužbách 20. 1. 
a o Vánocích. Ve spolupráci s hudebníky jsme se 
připravili na 17. ročník Setkání pěveckých sborů 
Chrudimského seniorátu, který se konal po dvou-
letém přerušení 16. 10. 2022 u nás v Pardubi-
cích. Byl tentokrát komorní, zúčastnily se jej čtyři 
pěvecké sbory - Horní Čermná, Horní Sloupnice, 
Hradiště společně s Lozicemi a Pardubice. 
Velké díky patří všem, kteří hudbou a zpěvem 
obohacujete naše společenství a hrajete a zpí-
váte ke slávě a cti Páně!
 „Slyš andělskou muziku, jak se činí, trubky, hou-
sle, tympány, sláva Pánu nad pány, my zpíváme 
s nimi.“ (zpěvník 498,4).

Hana Benešová
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Letní tábor 2022
Letní tábor našeho sboru se uskutečnil opět v krásném prostředí louky u Batelova (sbor ČCE 
Horní Dubenky). Termín byl plánován na neděli 31. 7. až úterý 9. 8. a tématem byl tentokrát 
Asterix a  Obelix. Naše dva oddíly 23 dětí zaplnily tábořiště a  statečně odolávaly nástrahám 
Caesara. Proběhla i celodenní záchranná akce nad Batelovem. 
O naše žaludky se staral zkušený tým ve složení: Eva Balcarová, Daniela Ženatá a Jana Plchová. 
O technickou podporu celého tábora se staral „muž pro všechno“ Radek Rejšek. O duchovní 
stránku tábora pečovala naše farářka Hana Ducho. 
Naši vedoucí Nela Svobodová, Petr Kubant, Lucie Kačerová, Lukáš Balcar, Pavlína Štenclová 
a Kristýna Petrová žel podlehli COVIDU-19, a proto jsme byli nuceni tábor předčasně ukončit 
v neděli 7. 8. Tímto bych chtěl poděkovat všem rodičům, že zajistili odjezd svých ratolestí. Hro-
madné testování všech zbylých před odjezdem dětí nezachytilo žádného dalšího pozitivního.
Chtěl bych poděkovat všem zúčastněným za odvedenou práci, o to náročnější v dynamickém 
vývoji událostí.

Tomáš Voltr, hlavní vedoucí    

Hudba ve sboru
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Podzimní tábor pro seniory Chrudimského se-
niorátu se konal od soboty 27. srpna do soboty 
3. září 2022 v Evangelickém středisku v Chotě-
boři. Celkem se ho účastnilo 46 osob, z toho 36 
žen a 10 mužů.
Bylo nádherné počasí, měli jsme bohatý pro-
gram, a  tak v  táboře panovala dobrá nálada. 
Duchovní program s tématem Proutek z paře-
zu Jišajova a  dopisů sborům ze Zjevení zajiš-
ťoval farář Libor Chaloupka. Zájmový program 
zajistil opět bratr Josef Bodeček. V  objektu 
tábora se uskutečnil koncert tří nevidomých 
dívek z  Prahy pod názvem Hudební wellness. 
Proběhla i hojně navštívená výtvarná dílna pod 
vedením sestry Hany Capouškové, kde se zdo-
bily papírové čepice vyrobené manžely Capouš-

kovými (viz foto). Velký zájem byl i o promítání 
v táborovém kině po dva večery. Součástí pro-
gramu byl středeční autobusový zájezd do Že-
lezných hor.
O  stravování se postaral tým kuchařek a  po-
mocníků pod vedením hlavní kuchařky sestry 
Libuše Kappelové. V  pestrém jídelníčku byla 
opět výborná česká jídla a několikrát i čerstvě 
upečené buchty ke svačině, takže účastníci byli 
velmi spokojeni. 
Závěrečný páteční společný večer, který byl se-
stavený z  příspěvků účastníků, byl různorodý 
a veselý. 
Takže závěrem - za rok, poslední týden v srpnu 
2023 se těšíme na další pobyt. 

Miroslav Špaček, vedoucí pobytu
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Společně ve Džbánově
17. září 2022 byla sobota. Neděle by se pro podobná setkání jistě hodila báječně, ovšem mnozí 
jdou v neděli rádi do „svého“ kostela, proto sobota. Jde o „setkání generací“.
Zahájili jsme bohoslužbami, které vedl Filip Šimonovský (br. farář Šimonovský je v  současné 
době kaplanem v liberecké nemocnici). Varhanního doprovodu se ujala Věra Dadáková z Horní 
Čermné.
Po bohoslužbách nás čekala přednáška psychologa Jana Szutkowského na téma: Proč děti 
lžou (Mgr. Szutkowski působí v Centru rodinné terapie Fakultní nemocnice Motol). Krásnou češ-
tinou s polským nádechem nás provedl tématem. Bylo o čem přemýšlet. Nelžu.
Mládežníci vedli paralelní program pro děti. Děti sportovaly, pouštěly lodičky a kreslily, kdo nebo 

co patří do kostela. Mládežníkům jsem moc vděčný.
Odpoledne bylo hudební. Na  počátku byla myšlenka, 
že mě zajímá, co pěkného pro sebe v novém zpěvníku 
objevili ti, kteří v našich sborech pečují o hudbu. A tak 
jsem pozval muzikanty z našeho seniorátu. Přijeli, kaž-
dý s jednou písničkou, kterou jsme pod jejich vedením 
společně zpívali. Krásná, radostná sobota.

Michal Branda

Pobyt seniorů v Chotěboři 2022
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Neděle Díkčinění 16. října 2022 byla v našem 
sboru opravdu slavnostní. Při bohoslužbách 
s večeří Páně kázala sestra farářka Hana Ducho 
o  štědrosti na  text z  druhé knihy Korintským, 
9. kapitoly 8. verš: „Bůh má moc zahrnout vás 
všemi dary své milosti, abyste vždycky měli do-
statek všeho, co potřebujete, a ještě vám zbý-
valo pro každé dobré dílo.“
Před stolem Páně jsme měli na  očích ovoce, 
zeleninu i jiné potraviny, abychom si uvědomili, 
že máme být za úrodu a za vše, co potřebuje-
me k životu, vděční Pánu Bohu. Tyto dary si ne-
odnášíme zpět domů, ale doplňujeme je o dal-
ší trvanlivé potraviny a  konáme potravinovou 
sbírku pro lidi v  nouzi.  Stává se to již tradicí, 
a i tentokrát se naplnilo několik košů a krabic, 
které byly dovezeny do  Městského azylového 
domu pro ženy a matky s dětmi v ulici Na Spra-
vedlnosti. V azylovém domě žijí maminky s dět-

mi, které se dostaly do složité životní situace. 
Jsou tam ubytovány na přechodnou dobu a je 
jim poskytnuta podpora a  pomoc k  vyřešení 
jejich problémů. Ženy ubytované v  azylovém 
domě byly za darované potraviny velmi vděčné. 
Jak řekla sestra farářka v kázání: „I tímto ges-
tem děkujeme Bohu.“

Hana Capoušková

V neděli 23. 10. 2022 sbor děkoval bratru faráři 
Jiřímu Doležalovi za jeho službu i účast na ži-
votě pardubického sboru a  přál mu Boží po-
žehnání do další životní etapy. Jako dárek ob-
držel fotoalbum, které skvěle připravila Zuzka 
Capoušková. A zazněla také tato slova sestry 
farářky Hany Ducho:
Náš milý bratr Jiří Doležal teď na  delší dobu 
odjíždí ke  své dceři Janě do  Rovečného 
na  Vysočině. Jsme rádi, že bude moct být 
v  blízkosti a  péči své rodiny. Dál však zůstá-
vá věrným členem pardubického sboru, jen se 
s ním nějakou dobu zde fyzicky nebudeme ví-
dat. Podle možností ho ale můžeme navštívit  
v Rovečném.
Díky dobrým technickým možnostem se může-
me vídat a slýchat na dálku. 
Bratře Doležale, jsme Bohu vděčni za  všech-
no, co jsme s  Vámi mohli prožít a  co s  Vámi 
prožíváme, jsme vděčni i za Vaše děti, které se 
o  vás krásně starají. Přejeme Vám, abyste se 
v následujícím čase měl dobře. Abyste nacházel 

mnoho důvodů k vděčnosti i radosti. A budeme 
se těšit na další setkání s Vámi. 
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Neděle Díkčinění a potravinová sbírka

Přání na cestu
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To je otázka, na  kterou se ve  sboru snažíme 
hledat odpověď. Mluvíme o  tom mezi rodiči 
i  s dětmi na  Révě. Děti se mě (vyčítavě) pta-
jí, proč nemohou přijímat. Vedeme debaty 
na  staršovstvu. Jako faráři napříč církví sdílí-
me své postoje. Rozhovory bývají živé, někdy 
emočně vypjaté.  
Při sborové besedě 13. 11. s námi o tom dis-
kutovala sestra farářka Kateřina Roskovcová 
z Nymburka, která má s tímto tématem boha-
té zkušenosti.  
Mohou nebo mají děti přijímat chléb a víno (ne-
alkoholické)? A od kterého věku nebo od které-
ho okamžiku?  
V církvi pro to nejsou žádná přesná pravidla. Ka-
ždý sbor musí správnou cestu hledat. Jedinou 
podmínkou pro přístup k večeři Páně je křest.  

V pardubickém sboru děti chléb ani víno nepřijí-
mají, přijímají požehnání. Někteří z rodičů se se 
svými dětmi dělí o svůj chléb. To je v pořádku.  
Ale nic nebrání tomu, aby dětem byl chléb a ne-
alkoholické víno podáno přímo z rukou vysluhu-
jící služby. Děti od určitého věku slyší Kristovo 
pozvání k milosti a dobře chápou, že se kolem 
stolu Páně děje něco výjimečného, že to není 
jen „běžné“ jedení a pití.  
Zatím jsme ve  fázi hledání a  diskuzí. Věřím, 
a moc si to přeji, že společně odpověď najde-
me. Možná nebude úplně dokonalá a bez chyb.  
Ale i tak bude krokem ke sdílené radosti kolem 
stolu Páně i s našimi dětmi.  

Hana Ducho

SBOROVÝ LIST VELIKONOCE 2023

S dětmi u večeře Páně? 

Informace o konventu
V sobotu 5. listopadu se v Chrudimi konalo 4. zasedání 48. konventu. Za náš sbor byli účastníky 
Hana Ducho a Eva Vančová, Miriam Kalhousová jako seniorátní účetní, Milan Chyba jako senio-
rátní kurátor a vikářka Magdalena Horáková. 
Vedle procedurálních záležitostí byla předmětem jednání tato témata: 
•		Zamýšlená	reforma	seniorátů.	Proběhla	obsáhlá	diskuse,	konvent	nakonec	těsnou	většinou	

vyjádřil svoji podporu koncepci předloženou ústředím naší církve. Téma však ještě není uzavře-
no, probíhá další diskuse na všech úrovních.  

•		Podpora	sloučení	sborů	Chrudim	a	Heřmanův	Městec.	
•		Přičleněni	sboru	v	Letohradě	z	Královéhradeckého	do	Chrudimského	seniorátu.
•		Podpora	sloučení	sborů	Opatovice	a	Vilémov.	
•		Diskuse	nad	způsobem	rozpisu	celocírkevních	a	seniorátních	repartic.	Hledá	se	model,	který	

by lépe vyhovoval všem sborům.
•		Projednání	a	schválení	hospodaření	seniorátu.	

Milan Chyba
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V  roce 2022 jsme my – děti z  Révy – vymy-
slely tanec jménem Sinnerman. Pro všechny 
to bylo dost náročné, protože to bylo nové, 
a zezačátku jsme nevěděly, jak na to, a většina 

z nás to časově moc nestíhala. Ale všechny děti 
se perfektně zapojily a představení mělo velký 
úspěch. A  jelikož nás to velmi bavilo, rozhodly 
jsme se, že uděláme další.
Náš druhý tanec byl vánoční a měl k nám při-
kouzlit vánoční atmosféru – a  to se povedlo! 
Při tomto tanci jsme používaly gymnastické 
stuhy a prskavky – a vytvořilo to úžasnou vá-
noční atmosféru.
Oba tance vyjadřovaly příběh o víře, o tom, že 
Bůh nám vždy pomůže, když jsme ztracení, on 
nás znovu najde, když uděláme špatný krok, 
to on nám pomůže udělat další krok správně. 
Stačí jen nepřestávat věřit! A přesně o tomhle 
příběhu jsme vyprávěly.

Adéla Pácalová

Jaruška Žuň a její rodina
Cesta do Česka nebyla plánovaná, utíkali jsme 
před válkou a  hrozícím nebezpečím. Na  ces-
tě jsme byli dlouho a  bylo to hrozné. Odjela 
jsem já Olga, moje tchýně Ljubov, postižená 
dcera Jaruška a  malý synek Kiril. Velkou po-
moc, podporu a  organizaci našeho odjezdu 
zařizoval pardubický evangelický sbor. Poté, co 

byla odvysílána reportáž na ČT1, nám pomoc 
s evakuací nabídli záchranáři Báňské záchran-
né služby z  Ostravy. Byli připraveni vyrazit se 
záchrankou a  odvézt nás z  Kyjeva. Nebylo to 
ale jednoduché. V té době byly v kyjevské ob-
lasti těžké boje, Kyjev byl v obléhání, všude byly 
ruští diverzanti, výbuchy a  ostřelování. Kvůli 
bezpečnostní situaci nebylo cizincům vydává-

Taneční vystoupení dětí z Révy

Ukrajinské rodiny

Na vánoční slavnosti jsme vám představili hru 
Vlak do  Betléma. Myšlenka na  toto vánoční 
představení se zrodila už před rokem, kdy se 
v našem sboru hledal režisér a námět na vánoč-
ní hru. O úspěšném uvedení Vlaku do Betléma 
v jiných sborech jsem se dozvěděla od příbuz-
ných z Opatovic u Čáslavi a Hradiště u Nasa-
vrk. Letos se příhodně sešlo na  středečních 
setkáních několik aktivních maminek a ve sbo-
ru bylo i dost předškoláků, kteří se do hry také 
mohli zapojit. Zkoušeli jsme formou osobní 
a  emailové komunikace, na  maminkách jsme 
„nahodily“ písničku. Rekvizity se našly a vyrobily 
především u nás doma, další dodaly účinkující. 

Na generálce v sobotu před vánoční slavností 
se ukázalo, že to snad zvládneme. Nakonec ne-
dorazili všichni, mnozí byli nemocní, a přesto se 
povedla pěkná hra. S naší pomocí se při slav-
nosti ukázali i naši nejmenší, a tak byl společný 
cíl s úspěchem naplněn.

Bára Kučerová

Vánoční hra
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no povolení pro vjezd do kyjevské oblasti. Os-
travští záchranáři se mohli dostat maximálně 
do Lvova. Bylo na nás, jak se nějakým způso-
bem dostat do Lvova. Nasednout na vlak bylo 
prakticky nemožné, na  téměř neosvětleném 
nádraží byly obrovské zástupy lidí, vlaky do Ky-
jeva přijížděly přecpané, lidé seděli i v uličkách, 
šance dostat se do vlaku s imobilním dítětem 
byla nulová. Podařilo se nám odjet až za něko-
lik dní. S pomocí Boží a se slzami v očích jsme 
se pozdě večer do  vlaku přeci jenom dostali. 
Jeli jsme v úplné tmě, bylo slyšet ostřelování, 
výbuchy, moc jsme se báli. Ve  Lvově na  nás 
čekali záchranáři z Ostravy i s novináři z Čes-
ka. Čekala nás dlouhá cesta přes celé Polsko, 
ale měli jsme pocit bezpečí. Náš útěk od války 
skončil v Sezemicích v Dětském centru Veská, 
kde nám nabídli dočasný azyl. 
Za  evakuaci jsme moc vděční farářce Haně 
Ducho, Valentinovi, pardubickým novinářům, 
pardubickému sboru ČCE a záchranářům z Os-
travy. Obrovská vděčnost patří pracovníkům 
Dětského centra Veská za jejich péči o nás, byli 
jsme tam jako v lázních, rehabilitaci potřebo-
valy naše nervy a podlomené zdraví po pobytu 
ve  studených úkrytech Kyjeva. Moc děkujeme 
všem lidem, kteří nám pomáhali, zajistili vše 
potřebné pro začátek, přinesli nám spoustu zá-
kladních věcí, jsme vděční za solidaritu českého 
národa. I když jsme byli už v bezpečí a byl zde 
klid, strach z války nás doháněl, reagovali jsme 
na  každý hlasitý zvuk, fakticky jsme nespali. 
Měli jsme také velké starosti o manžela. Zůstal 

v Kyjevě, protože muže za hranice Ukrajiny ne-
pouštěli. Několikrát jsme s Jaruškou byly hospi-
talizované. Doléhala na nás panika kvůli nezna-
losti jazyka a neznalosti podmínek v nemocnici, 
ale díky Bohu a díky vaší pomoci jsme všechno 
zvládly. Od května 2022 bydlíme v Pardubicích, 
sbor nás ubytoval v  domě vedle kostela, kde 
bylo vše velmi dobře zařízené. Máme vše po-
třebné a jsme moc vděční, že máme kde byd-
let, že mají naše děti vše potřebné, Jaruška má 
speciální zdravotní lůžko, které je pro ni bez-
pečné a pohodlné. Pardubice se nám moc líbí, 
je tu klid, lidé jsou zde milí a přátelští, spousta 
lidí, když vidí Jarušku na ulici, se na ni přátelsky 
usmívají. Péče o Jarušku je fyzicky náročná, je 
už velká a těžká, musela jsem ji nosit sama. Ale 
Bůh slyšel naše prosby a v srpnu za námi při-
jel manžel, když se mu podařilo vyřídit všechny 
potřebné dokumenty pro překročení hranice. 
Jsme moc rádi. Od  října se podařilo Jarušku 
zapsat do  speciální školy Svítání. S  ohledem 
na obsazenost školy ji Jaruška navštěvuje ur-
čité hodiny několikrát týdně. Nedaří se nám ale 
sehnat školku pro syna. Budou mu čtyři roky 
a potřeboval by být v kolektivu s jinými dětmi. 
Na budoucnost zatím moc nemyslíme a děku-
jeme Bohu za všechno, co máme.

Rodina Žuň

Zlo není absolutní, dobro zvítězí
Týdeník RESPEKT zveřejnil exkluzivní rozho-
vor s první dámou Ukrajiny Olenou Zelenskou  
(17. 4. 2022, č. 16/2022). Vyjímáme z něj část, 
kde hovoří o Jarušce.  
Otázka: Jaký jste v nové situaci udělala největ-
ší objev, který by se týkal vás osobně, vašeho 
manžela, ukrajinské společnosti, lidí obecně?

SBOROVÝ LIST VELIKONOCE 2023
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V  neděli 19. června 2022 se sbor jen nerad 
loučil s Naďou Bierschenk, která se po třinácti 
letech života v Horním Jelení přestěhovala se 
svým manželem do Německa. Za sbor děkova-
la i přála farářka Hana Ducho: 
Milá Naďo, 
nejdřív ti děkuji za tvou obětavou službu v ka- 

zatelské stanici v  Horním Jelení. Měla jsi na 
starosti obstarávání bohoslužeb, vozila na bo-
hoslužby starší členy z  Holic a  Ostřetína, vy-
komunikovávala všechno důležité s  městem 
nebo řemeslníky, co bylo třeba dělat kolem 
modlitebny. A  každé bohoslužby jsi připravila 
drobné pohoštění, na  tvé úžasné jednohubky 
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Olena Zelenska: U manžela jsem žádný objev 
neudělala. A  to je podle mě skvělé. Je stejný 
jako vždy – spolehlivý, cílevědomý, tvrdošíjný. 
Jsem také hrdá na  naše lidi, jejich odolnost. 
Tato válka Ukrajince bezpochyby velmi sjednoti-
la. Naše hodnoty vykrystalizovaly, víme přesně, 
za co bojujeme. A pochopitelně jsem zjistila, jací 
neuvěřitelní lidé žijí v sousedních zemích a v za-
hraničí vůbec. Otevřít svůj domov cizím lidem 
v těžké chvíli je akt oddanosti a nezištnosti.
Dojal mě příběh devítileté dívky Jaroslavy z Ky- 
jeva, která trpí těžkou mozkovou obrnou 
a epilepsií a je upoutaná na lůžko. Čeští lékaři 
a zástupci dobročinných organizací ji převezli 
speciálně vyslanou sanitkou z Ukrajiny do Par-
dubic. Hrozilo, že se kvůli neustálému bom-
bardování ukrajinské metropole může dívka 
ocitnout bez léků, na  nichž je zcela závislá. 
Díky Čechům, kterým Jaroslavin osud nebyl 
lhostejný, jsou dívka a  její mladší bratr v bez-
pečí. Jsem upřímně vděčná všem, kteří se za-
pojili do tohoto dobrého díla. Doufám, že brzy, 
po  našem vítězství, bude ukrajinský lid scho-
pen oplatit svým evropským bratrům stejnou 
pohostinností v nově vybudované Ukrajině.
Zdroj: https://www.respekt.cz/tydenik/2022/ 
/16/zlo-neni-absolutni-dobro-zvitezi

Od Oleny 
Když začala válka, měla jsem strach o své děti 
a  chtěla jsem, aby byly v  bezpečí. Rozhodla 
jsem se odjet do  České republiky. I  přes veš-
keré nebezpečí, které hrozilo na začátku války, 
díky Bohu byla naše cesta bezpečná. Měla jsem 
s sebou jenom to nejnutnější, byla jsem vyděše-
ná, protože jsem se ocitla sama s dvěma malý-
mi dětmi v cizím státě. Pomohli nám dobří lidé, 

dá se říct, že takřka 
nás nosili na rukou. 
Pomohli s  ubyto- 
váním, zajistili vše  
potřebné pro život  
– oblečení, potra-
viny, hračky, léky, 
pomohli sehnat za-
městnání. Ochota 
lidí z pardubického 
sboru k pomoci by- 
la pro nás tou nej- 
větší podporou. 
Dává nám to sílu 
žít dál a  překoná-
vat těžkosti. Nebylo jednoduché se adaptovat 
v cizím státě, když neumíte řeč, neznáte zvyk-
losti, pravidla a místní zákony. Žijeme v Česku 
už deset měsíců a  víceméně jsme se přizpů-
sobili, učíme se češtinu. Mladší dcera chodí 
do školky a moc se jí tam líbí, já a starší dcera 
pracujeme. Moc se nám stýská po našem do-
mově, ale chápu, že už to není domov jak před 
válkou. Co bude dál, nevím, ale věřím, že nás 
Bůh dál bude provázet na  naší cestě. Co vím 
jistě, že nikdy nezapomenu na jakéhokoliv člo-
věka, který nám pomohl. Jsem moc vděčná 
manželům Rosovým, Srbovým, Rejškovým, 
Duchovým a dalším lidem z pardubického sbo-
ru. Jsem vděčná České republice, že přijímají 
uprchlíky z  Ukrajiny a  pomáhá mému státu 
v této válce. Dojímá mě ochota a štědrost lidí  
z Česka, se kterou pomáhají nám lidem v nouzi, 
věnují nám svůj čas, energii a prostředky.

Děkuji vám mnohokrát!
Olena Bondareva

Poděkování Nadě Bierschenk
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Milé sestry, milí bratři, milí přátelé,
zdravím Vás všechny z  mé nové domoviny 
v  Německu, která se ještě tou opravdovou 
musí stát. Ale pracuje se na  tom. Nemůžu 
říci, že by se mi po Vás nestýskalo. Ale nejste 
tak daleko, abych se nemohla přijet za  Vámi 
podívat. Možná si dovede představit, co zna-
mená stěhování. Nikomu bych nepřála prožít 
našich posledních deset měsíců. Nuže, je to 
za námi a s pomocí Boží jsme vše zvládli. Vy-
měnili jsme turisticky zajímavou oblast Horní-
ho Jelení za  turisticky zajímavé okolí proudu 
Dunaje. Městečko, ve  kterém nyní bydlíme, 
se jmenuje Obernzell a  má status lázeňský. 
Leží na  hranici a  najdete zde nekonečné (pro 
mě) cyklistické trasy, pomocí převozu nebo 
přes most se dostanete rovnou do Rakouska. 
Podél břehu Dunaje můžete na  kole dojet až 
do Vídně. V blízkosti se nachází i krásné město 
Passau, které má ráz spíše italský. Není divu, 
po velkém požáru v 17. století byli italští archi-
tekti pověřeni novou výstavbou města, které 
je zajímavé i tím, že se nachází na soutoku tří 

řek - Inn, Dunaj, Isa. Asi to tady bude v sezóně 
dost rušné, včetně hromadně se vyskytujících 
cyklistů, které nyní potkáváme jen sporadicky. 
Tento region stojí každopádně za  návštěvu! 
Měl-li by někdo z Vás cestu kolem, ať se zastaví 
v Hameter Str. 21! 
Ještě jednou zdraví a  na  viděnou zde nebo 
ve sboru se těší Vaše 

Naďa Bierschenk

budu moc vzpomínat, vždycky mi po  dvojích 
bohoslužbách doplnily energii. 
K tobě ale také patří biblické hodiny. Poskytla 
jsi svůj dům, kde jsme se jednou měsíčně mohli 
scházet a společně číst bibli. Díky za tvou ote-
vřenost a  štědrost. Děkujeme i  Klausovi, že 
tuto možnost biblických umožnil. 
Několik let jsi každých 14 dní chodila do domo-
va pro seniory U Kostelíčka, doprovázela oby-
vatele domu na bohoslužby a zpátky. Vždycky 

jsi měla na srdci, aby se na nikoho nezapomně-
lo a mohli být ve společenství. 
Jsi členkou staršovstva. Na  první pohled pů-
sobíš tiše a  nemusíš se moc projevovat. Ale 
vždycky, když to vyžadovala situace, uměla ses 
ozvat a nebála ses říkat nepohodlné a kritické 
věci. Někdy i  zostra. Za  tuhle odvahu ti moc 
děkuji, tvé uzemnění nás bylo někdy na místě. 
Zároveň jsi vždy pro nás všechny byla velkou 
oporou, dokážeš v  náročných chvílích člověka 
opravdu podržet a povzbudit. 
Budeš nám chybět. 
Ale věříme, že najdeme příležitosti se setkávat, 
Německo je hned vedle. 
Děkujeme ti za  vše a  přejeme všechno dob-
ré do nové životní etapy. Ať se vám v novém 
domově líbí, jste spokojení, prožíváte dobré 
časy s  rodinou. Pokud se zapojíš do  služby 
v  některém německém sboru, tak jim to ze 
srdce přejeme. 

SBOROVÝ LIST VELIKONOCE 2023
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Přemýšlíte, co byste chtěli studovat? Evangelická teologická fakulta nabízí mnoho možnos-
tí. Jednak studium v oblasti teologie pro ty, kteří by se chtěli věnovat kazatelské práci v církvi, 
tak i těm, kteří si chtějí prohloubit své znalosti při rozmanité práci v církvích nebo jiných povo-
láních, kde se uplatní dobré humanitní vzdělání. Bakalářské studium v programu Evangelická 
teo logie se soustřeďuje na porozumění biblické tradici, uvádí do způsobů křesťanského myšle-
ní, dějin i současnosti církví, etických, filosofických i náboženských souvislostí.
Fakulta nabízí rovněž studium v programu Sociální a pastorační práce. Jde o velmi zajímavou 
oblast, kde se setkává odbornost sociálního pracovníka se znalostmi z teologické oblasti, vy-
užitelnými při pastoračním doprovázení. Během studia se hojně propojuje teoretická příprava 
s praxemi v zařízeních, jako jsou dětské domovy, věznice, nemocnice, hospice, stacionáře pro 
lidi s mentálním postižením, azylové domy, městské úřady, úřady práce nebo třeba místa pro 
práci s cizinci atp. Studium plně kvalifikuje k výkonu povolání sociálního pracovníka dle zákona 
č. 108/2006 Sb. o sociálních službách. Absolventi nacházejí dobré uplatnění jak v církevních 
zařízeních, tak všude jinde, kde se tato odbornost požaduje. Nemalým bonusem je studium 
v Praze i možnost studia v zahraničí. Bakalářská studia mají pokračování v navazujícím magi-
sterském.
Přihlášky ke studiu lze podat do 31. 3. 2023. Bližší informace najdete na www.etf.cuni.cz, 
případně je podá Ladislav Beneš (benes@etf.cuni.cz).

Dušičkový výlet – Kunčí u Slatiňan
V  neděli 6. listopadu zorganizovali učitelé nedělní školy dušičkový výlet (nejen) pro rodiče 
s dětmi. Po bohoslužbách jsme se vlakem přiblížili do Slatiňan, odkud jsme pokračovali pěš-
ky na  evangelický hřbitov u  obce Kunčí. Po  cestě plnily děti i  dospělí úkoly. U  hřbitova pak 

paní farářka proslovila krátké 
duchovní zamyšlení. Nechyběl 
ani ukrytý poklad, ve kterém se 
nacházely svíčky a něco sladké-
ho. Ze svíček jsme vyrobili s po-
mocí přinesených zavařovaček 
a  cestou posbíraných přírodnin 
hezké lampióny, které zkrášlily 
hřbitov. Celý výlet jsme si naplno 
užili a  můžeme jen potvrdit, že 
návštěva hřbitova opravdu stojí 
za návštěvu.

Martin Kavička



27

SBOROVÝ LIST VELIKONOCE 2023

Webové stránky 2022
V roce 2022 prošly webové stránky našeho sboru zásadní změnou. Jednání o změně a nové 
podobě stánek probíhala již v roce 2021 a nejvíce na výjezdním zasedání staršovstva 2022. 
Původní stránky byly založené na redakčním systému WordPress, který vyžadoval více práce 
a času na správu, aby vyhovoval aktuálním požadavkům a řešil bezpečnostní problémy. Je bez 
oficiální podpory, tak se vše muselo řešit vlastními silami. Staré stránky jsou zachovány a  je 
na ně odkaz na nových stránkách.
Nový redakční systém Vizus CMS od společnosti VIZUS.CZ s.r.o. splňuje všechny moderní po-
žadavky a je nabízený Ústředím naší církve společně se šablonou stránek zdarma. Přechodem 
se naše stránky zařadily do sjednoceného vzhledu stránek sborů ČCE s propojením zpráv nejen 
z Ústředí ČCE. Nový systém přinesl bezpečnost, podporu, zjednodušenou správu, nové funkce 
a obsahovou revizi stránek. Nové stránky následně prošly kontrolou staršovstvem, kde se dola-
dily základní funkce.
Na praktické změně redakčního systému a tvorbě nových stránek se nejvíce podílel Milo Ducho. 
Použité fotografie jsou dílem Zuzany Capouškové. Tímto jim velmi děkuji za práci a ušetřené 
nemalé finanční prostředky.

Tomáš Voltr, webmaster

Dovoz na bohoslužby
Děkujeme všem, kteří nabízíte službu 
dovozu autem na bohoslužby či jiná 
sborová setkání v Pardubicích nebo 
Horním Jelení. 
Pokud byste měli zájem o odvoz na bo-
hoslužby, zavolejte sborové asistentce 
Lydii Nečasové na číslo 602 608 436. 
Pro pohyb po Pardubicích je možno vy-
užít i výhodné služby Senior taxi. Bližší 
informace lze nalézt na webu https://
pardubice.eu/senior-taxi nebo na te-
lefonu 770 149 149.

Sborová zahrada a sál
Sborová místnost na faře s dobře vybavenou 
kuchyní i velká zahrada s hřištěm našemu sboru 
dobře slouží. Využíváme je v neděli po bohosluž-
bách, v týdnu k biblickým hodinám i k rozmanité 
výuce. A můžou dobře sloužit i vám, kteří hledáte 
možnost, kde uspořádat svá soukromá setkání 
s větší rodinou, když slavíte svatbu, narozeniny, 
nebo připravujete pohřební posezení či setkání 
s přáteli. Velkou výhodou je, že si vše můžete 
připravit dle svých potřeb a možností, jen je tře-
ba po setkání uklidit a přispět na spotřebované 
energie.

Sbírky při bohoslužbách, dary pro sbor
Sbor je finančně zabezpečen především díky darům svých členů. Děkujeme vám všem, kte-
ří přispíváte jak při bohoslužbách, tak pravidelnými platbami (salár), případně mimořádný-
mi dary. Nedělní sbírku je možno odevzdat v kostele v hotovosti, nebo poslat na účet sboru 
(2100910641/2010). K tomu je možno jak v kostele, tak případně na sborovém webu vyu-
žít QR kód. Podrobnější informace najdete na webu: https://pardubicce.cz/info/sbirky/. 
Veškeré dary, které pošlete sboru prostřednictvím účtu nebo oproti dokladu, si následně 
můžete odečíst z daní. Pro získání potvrzení o daru pro daňové účely napište prosím na 
sbor@pardubicce.cz. Děkujeme. 
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Farní sbor Českobratrské církve evangelické v Pardubicích
Sladkovského 638, 530 02 Pardubice, telefon: 602 468 436

e-mail: sbor@pardubicce.cz; web: http://pardubicce.cz

Bankovní spojení: 
Číslo účtu: 2100910641 / 2010

IBAN: CZ88 2010 0000 0021 0091 0641
BIC/SWIFT: FIOBCZPPXXX

Farářka Hana Ducho. Návštěvu je možné domluvit telefonicky na 737 681 009.
Sborová asistentka Lydie Nečasová je v kanceláři přítomna ve středu a v pátek 8.00–11.00 h.  

Po domluvě k dispozici i mimo úřední hodiny.

Grafická úprava: Renata Brtnická, e-mail: grafika@renatabrtnicka.cz
Tisk: STUDIO PRESS, s. r. o., třída Míru 92, 530 02 Pardubice, www.studiopress.cz 

SBOROVÝ LIST VELIKONOCE 2023

Setkání, která plánujeme  
v roce 2023
25. 3. Sborové bruslení se Štěpánkou
20. 3. – 8. 4. Týden proti rasismu
6.–10. 4.  Velikonoce
12.–14. 5. Sborový pobyt v Bělči
26.–28. 6. Víkend v Praze s konfirmandy
2. 6. Noc kostelů
22. 6. Zahradní slavnost
30. 7. – 8. 8. Tábor pro děti

Sledujte ohlášky, maily a hlavně – přijďte!

Pravidelná shromáždění
Neděle:	 •		Bohoslužby	v	9:00	v	kostele,	po	nich	káva	a	čaj	na	faře
	 	•		Bohoslužby	v	11:00	ve	sborovém	domě	v	Horním	Jelení,	vždy	druhou	a	čtvrtou	 

neděli v měsíci

Úterý:	 •		Starší	generace,	druhé	úterý	v	měsíci	ve	14:00	na	faře	
	 •		Odpolední	biblická	hodina,	čtvrté	úterý	v	měsíci	ve	14:00	na	faře
	 •		Biblická	hodina	Horní	Jelení,	první	úterý	v	měsíci	v	17:00

Středa:	 	•		Maminky	s	dětmi,	jednou	za	14	dní	v	9:30	na	faře	 
(někdy se koná i v úterý, dle domluvy)

	 •		Staršovstvo,	druhá	středa	v	měsíci	v	18:00	na	faře

Čtvrtek:	 •		Bohoslužby	v	Domově	pro	seniory	U	Kostelíčka	v	15:00	hodin
	 •		Bohoslužby	v	Domově	pro	seniory	Dubina	v	15:30	hodin
	 •		Biblická	hodina	v	18:00	na	faře	(rovněž	on-line)

Pátek:	 •		Réva	–	biblická	hodina	pro	děti	v	15:00	na	faře	
	 •		Konfirmační	příprava	v	16:00	na	faře

Poděkování
•		Děkujeme	Renatě	Brtnické	za	grafické	

práce na našich sborových pozván-
kách, dopisech a plakátech. 

•		Děkujeme	Petru	Slavíkovi	a	firmě	Keto-
Diet Europe SE za velkou podporu při 
vydávání sborových dopisů včetně to-
hoto.

•		Děkujeme	 všem	 dárcům,	 kteří	 přispí-
vají na provoz sboru finančně, i všem 
dobrovolníkům, kteří sboru věnují svůj 
volný čas.


